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باهنر: شورای ائتلاف آبش با لاریجانی در  یک 
جوی نمی رود

 لاریجانی گفت نمی آیم
جماران: باهنر گفته است: اواخر ماه شعبان من  �

با آقای لاریجانی ملاقات داشــتم، ایشان به  صورت 
جدی می گفت «من نامزد نیستم». شورای وحدت تا 
جایی که ما اطلاع داریم، سراغ کسانی رفته که اینها 
خودشــان اعلام کردند «ما نامزد هستیم» یا یکی از 
نزدیکانشان گفته ایشــان نامزد هست و آن فرد هم 
موضوع را تکذیب نکرده، اما آقای لاریجانی هرکسی 
از ایشان سؤال می کند، می گوید «نه، من نیستم». باز 
می گویم در عالم سیاســت معنایش این نیست که 
ایشان متعهد است، قســم خورده یا به کسی امضا 
داده اســت که نیاید، اما در فضای سیاســی ایشان 
الان خودش که اعلام کند «جزء کاندیداها نیســتم». 
روز اول که شــورای وحدت راه افتاد، شورای ائتلاف 
نیروهای انقلاب یک بی معرفتــی کرد و گفتند «این 
شــورای وحدتی ها دنبال نامزدی آقای پورمحمدی 
هســتند و اگر نشــد، آقای لاریجانی نامزد شــورای 
وحدت می شــود». به همین دلیل شــاید شــورای 
وحدت یک مقدار محتاطانــه دارد برخورد می کند، 
اما این  رویکرد نه لَهِ آقای لاریجانی و نه علیه آقای 
لاریجانی اســت. من به جلســات شــورای وحدت 
می روم و شرکت می کنم. زمان برجام ما در مجلس 
بودیم و مواضع ما با مواضع آقای لاریجانی تفاوتی 
نداشت. البته شــاید در برخی موضوعات دیگر من 
با آقــای لاریجانی اختــلاف نظرهایی هم داشــته 
باشــیم. در کل شــورای ائتلاف خیلی آبش با آقای 
لاریجانی در یک جوی نمی رود. شــورای وحدت نه 
صددرصــد رد و نــه صددرصد تأییــد می کند بلکه 
مثل بقیه به آقای لاریجانی نــگاه می کند. البته اگر 
یک زمانی آقــای لاریجانی بیاید و بگوید من کاندیدا 
و نامزد هســتم، می تواند جزء افرادی باشــد که در 
شــورای وحدت بررسی می شــود. من در جلسه ای 
که اواخر شــعبان با آقای لاریجانی داشتم از ایشان 
ســؤال کردم و گفتم «شــما برای ریاست جمهوری 
می آیی؟» گفت «من نمی آیم»؛ البته من یک شوخی 
طنز سیاســی با او کردم و گفتم «آره، مگر اینکه چی 
بشــه». این چی بشــه یک واژه عرفی است. بقیه را 
هم من ســؤال می کنم و می گویند ما نیســتیم، این 
را می گویــم که «مگر چه اتفاقــی بیفتد». اگر آقای 
لاریجانــی به دولت آقای روحانــی کمکی کرده، در 
راســتای همکاری دو قوه بوده است، نه در راستای 

هماهنگی دو جریان سیاسی.
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سعید محمد چقدر شانس دارد؟
چشم امید به شورای نگهبان

برخی می گویند انتخابات ۱۴۰۰ از بســیاری جهات شبیه انتخابات ۸۴ 
اســت که هر دو جریان اصولگرایی و اصلاح طلبی محتمل است با چند 
نامــزد وارد گود انتخابات شــوند. چراکه یک ماه و نیــم مانده به موعد 
رفتن پای صندوق های رأی و هنوز مشخص نیست که گزینه یا گزینه های 
اصلــی هر دو جریان اصلاح طلب و اصولگــرا کدام اند. مضاف بر اینکه 
جریان اصلاح طلبی با مشــکل مهم تــر دیگری یعنی بحــران اقبال در 
بدنه مردمی هم روبه روســت. در جریان اصولگرایی هم برخی چهره ها 
به صراحــت گفته اند به نفع هیچ فردی کنــار نخواهند رفت. غلامرضا 
مصباحی مقدم ســخنگوی جامعه روحانیت گفته که اگر رئیســی نیاید، 
نمی دانیم چطــور می توانیم به نامزد واحد برســیم و احتمال تشــدید 
اختلاف بین اصولگرایان زیاد اســت. حالا ســؤال اصلی این است که در 
صورت نیامدن ابراهیم رئیســی که در حال حاضر تنها گزینه اجماع ساز 
این جریان است و شکست اصولگرایان در رسیدن به وحدت؛ کدام نامزد 
شانس بیشــتری برای برنده شــدن خواهد داشت؟ «شــرق» هر روز به 
بررســی کارنامه و موقعیت سیاسی- اجتماعی یکی از نامزدهای مطرح 
اصولگرا از دو جنبه می پردازد. ۱- شــانس بدل شــدن بــه نامزد اصلی 
جریــان اصولگرایی ۲- اقبال مردمی از ســوی بدنــه اجتماعی . امروز، 

سعید محمد.
مورد سعید محمد در نوع خود جالب است. تا قبل از سال ۹۹ کسی 
چندان او را نمی شناخت. اما در این سال کم کم نامش بر سر زبان ها افتاد 
به ویژه وقتی ســخن از دولت جوان انقلابی می شــد، خیلی ها می گفتند 
که او می تواند مصداق درســت و خوب این گزاره باشد. همه چیز حتی 
در حد شــایعه برای این فرمانده سابق قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیا تا 
پایان ۹۹ به ظاهر به خوبی پیش می رفت تا اینکه در نخســتین ماه ســال 
جدید خبر استعفایش رسانه ای شد و بعد هم اظهارنظرهایی که به خبر 

برکناری اش به جای استعفا رسمیت بخشید.
سعید محمد تا الان جوان ترین نامزد شناخته شده جریان اصولگرایی 
اســت و این شــانس را داشــته که نامش حتی بعد از حاشیه های اخیر 
درباره اســتعفایش در بین ۱۰ نامزد اصلی شــورای وحدت اصولگرایان 
دیده شــود. جوان بودن محمد، هم می تواند برگ برنده او حســاب شود 
هم پاشنه آشیل او. جوانی و ناشناس بودن در سیاست، کنجکاوی برانگیز 
است. جدای از اینکه این جوان بودن می تواند یک امتیاز یا جذابیت ایجاد 
کند، نکته مهم تر این است که او چون کارنامه و سابقه سیاسی – اجرائی 
زیادی ندارد به نســبت رقبــا کمتر در تیررس قضاوت از ســوی مردم و 
تخریب از ســوی سایر نامزدها قرار می گیرد. ســال ۸۴ هم احمدی نژاد 
جوان تریــن گزینه در بین رقبای اصولگرایش بــود و دقیقا از همین خلأ 
ناشــناختگی سیاســی بهره برد به ویژه اینکه از توانایــی فردی خودش 
هم زمان با بهره گیری از نمادهای گفتمان عدالت خواهانه، در اســتراتژی 
انتخاباتــی تبلیغاتــی اش هم بهــره برد و برنــد احمدی نــژاد را ایجاد 
کرد. حالا اگر ســعید محمــد هم بتواند از ابزارهای خلاقانه مناســب و 
اختصاصی خودش استفاده کند، قطعا بین رقبایی که سال هاست مردم 
با حرف ها و چهره و عملکردشــان خو گرفته اند، توجهات را به ســمت 
خــودش جلب خواهد کرد. دنبال کردن ســعید محمــد از این منظر که 

کیست و چه می گوید حتی برای مخالفان سیاسی اش هم قطعا جذاب تر 
اســت تا مثلا رستم قاســمی! برخی معتقدند که شاید پیشینه نظامی او 
به ویژه آنکه متأخر هم هســت یک امتیاز منفی برایش محســوب شود. 
این در حالی اســت که بــا توجه به تعدد نامزدهای اصولگرا با ســابقه 
نظامی در انتخابات آتی، به نظر می رسد اصولا برای بدنه مردمی جریان 
اصولگرایــی برخلاف بدنه مردمی حامی جریان اصلاح طلبی خیلی این 

گزاره «سبقه نظامی» یا «نامزد نظامی» دغدغه نیست.
امــا او قبــل از اینکه به ایــن مرحله برســد، باید از یک ســد بزرگ 
بگذرد یعنی همین جوانی و ناشــناختگی می تواند پاشنه آشیل او شود. 
احمدی نژاد همان قدر که می تواند الگوی سعید محمد شود می تواند به 
مانع او هم بدل شــود. شورای نگهبان یک بار تجربه تأیید صلاحیت یک 
چهره اصولگرای محبوب اما آزمایش پس نداده را در کارنامه خود دارد 
و قطعا اجازه نمی دهد از یک ســوراخ دو بار گزیده شود. ابزارش را هم 
در اختیار دارد. اینکه سعید محمد دقیقا بابت همین جوانی و کوتاه بودن 
عمر حضور سیاســی اش، واجد شناخته شــدن به عنوان رجل سیاســی 
نیست. چندی  قبل برخی رســانه ها از ارسال نامه توسط حجت الاسلام 
حاجی صادقــی نماینــده ولــی فقیه به شــورای نگهبــان در جهت رد 
صلاحیت ســردار محمد خبر داده بودند که کانال حامیان سعید محمد 
این خبر را تکذیب کرد و نوشــت: «خبر ارسال نامه حاجی صادقی علیه 

سعید محمد به شورای نگهبان قویا تکذیب می شود و تا به حال نامه ای 
درخصوص انتخابات ۱۴۰۰ از ســوی نمایندگی ولی فقیه سپاه به شورای 

نگهبان ارسال نشده است».
شــورای نگهبان البته بهانه های دیگری هم دارد و می تواند به گفته 
معاون سیاســی ســپاه، اســتناد کند. محمد دلیل اســتعفای خود را در 
متن اســتعفانامه اش جلوگیری از ایجاد شائبه های سیاسی و انتخاباتی 
بیان کرده بود اما اولین بار حمیدرضا ترقی، عضو شــورای مرکزی حزب 
مؤتلفه اســلامی گفت که کناررفتن او به خاطر انتخابات نبوده، بلکه او 
تخلفاتی داشــته که سعید محمد ســخن ترقی را کذب خواند اما بعدا 
یداالله جوانی، معاون سیاســی سپاه پاسداران ادعای ترقی را تکرار کرد و 
گفت که سعید محمد را به علت «تخلف» و «رعایت نکردن» مقررات از 
قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا منفک کرده اند و چند روز بعد، نماینده ولی 
فقیه در سپاه پاسداران، با بیان اینکه مواضع معاون سیاسی سپاه موضع 
مجموعه ســپاه است، تصریح کرد: «آنچه معاون سیاسی اعلام می کند، 
همان چیزی اســت که مجموعه ســپاه و نمایندگی ولی  فقیه به عنوان 
متولــی این امر درباره آن اتفاق نظر دارند». ترقی که برای نخســتین بار 
بحث برکناری او به علت تخلف را رسانه ای کرده بود، بعدا گفت: «آینده 
آقای محمد در این انتخابات بســتگی به نظر شــورای نگهبان دارد. باید 
ببینیم که این تخلف را در بررســی صلاحیت مورد توجه قرار می دهند یا 
خیر. به هر حال اگر این تخلف اداری باشد یک بحث و اگر قضائی باشد 
یــک بحث دیگر اســت. به هر حال از حالا نمی تــوان پیش بینی کرد که 
شورای نگهبان چه نظری دارد». سعید محمد اما اظهارنظرها درباره رد 
صلاحیتش را فضاســازی برای حذف خودش دانسته و گفته است: «تا 
جایــی که الان قانون مند و چارچوب مند اســت این طور می بینم که باید 
تأیید بشوم اما فضاسازی هایی را که الان در جهت حذف وجود دارد، باید 
مدیریت کنیم و اینکه اقبال مردمی و عمومی هم در نظر شورای نگهبان 
تأثیرگذار خواهد بود. معتقدم شــورای نگهبان می تواند من را تأیید کند، 
البته همان طور که می دانید آرا در شــورا مســتقل اســت. هر کس باید 
خودش به اغنای فکری برســد و در این خصوص سعی کردیم جلساتی 

را با اعضای شورای نگهبان خصوصا فقها داشته باشیم».
ماجرای ســعید محمد در اردوگاه اصولگرایــی مصداق همان «دیر 
آمدی نخواه که زود بروی» اســت. به نظر می رسد که رأس هرم قدرت 
در جریــان اصولگرایی حالا که زمین بــازی انتخابات را تقریبا انحصاری 
و متعلق به خودشــان می دانند، به سعید محمد تازه از گرد راه رسیده، 
تلویحا این پیام را رســانده اند که صف طویل اســت و زنبیل گذاران زیاد. 
اگرچه نشــانه ها تا این لحظه حاکی از این اســت کــه چندان تمایلی به 
حمایت از سعید محمد وجود ندارد اما تا زمان انتخابات امکان رخ دادن 
اتفاقات پیش بینی نشــده زیاد است. ســال ۸۴ هم محمود احمدی نژاد 
ظاهرا گزینه اصلی اصولگرایی نبود و خودش مدعی اســت رأیی که به 
نام او ریخته شــد رأی اصولگرایــی نبود. اما باید منتظــر ماند و دید در 
نهایت رأس جریان اصولگرایی به چه تصمیمی می رسد. آیا حتی اگر به 
این جمع بندی هم برســد که از سعید محمد در صورت تأیید صلاحیت 

حمایت کند، این حمایت همانند سال ۸۴ غیررسمی است یا رسمی!

رئیسی تمایلی به کاندیداتوری ندارد
ایلنا: یک عضو شــورای وحدت اصولگرایان گفت:  �

اینکه ســایر گروه های اصولگرا، گزینه اصلی شــورای 
وحــدت را علی لاریجانی می دانند، گمانه زنی اســت. 
طبیعتا هرکســی که قرار باشد در شورای وحدت مورد 
حمایــت قرار گیرد و درباره او تصمیم گیری شــود، این 
تصمیم گیری با حضور همه اعضا انجام می شود. حسین 
کنعانی مقدم، عضو شورای وحدت اصولگرایان، درباره 
آخرین خبر یا شــنیده درباره کاندیداتوری سید ابراهیم 
رئیســی، با توجه به ابراز تمایل این شورا برای حمایت 
از او، گفت: چیزی که ما اکنون رصد می کنیم، این است 
که ایشــان تمایل به کاندیداتوری ندارند. او در پاسخ به 
ســؤالی درباره روند دعــوت از کاندیداها و ارائه برنامه  
آنها به شــورای وحدت، اظهار کرد: ایــن فرایند اکنون 
در حــال انجام اســت و کاندیداها به شــورای وحدت 
می آیند و برنامه های خود را ارائه می دهند. فهرســت 
دقیق افرادی را که تاکنون آمده اند، ســخنگوی شورای 
وحــدت اعلام خواهد کــرد اما تاجایی کــه در خاطرم 
هست، آقایان محسن رضایی، سعید جلیلی، عزت االله 
ضرغامی و حســین دهقان از جمله کسانی بودند که 
برای ارائه برنامه به شــورای وحــدت آمدند؛ از حضور 

آقای لاریجانی در شورا اطلاع دقیقی ندارم.

دفاع جلیلی از دورزدن تحریم ها
به  جای مذاکره

مهر: ســعید جلیلی با بیان اینکــه مبنای انتخاب  �
دولت فعلی در انتخابــات ۹۲ و ۹۶ این بود که مدعی 
بودنــد می توانند بــا تحریم هــا مقابله کننــد، گفت: 
درحال حاضــر ۸۰۲ تحریــم پیش از برجــام به بیش 
از هــزارو ۵۰۰ تحریم تبدیل شــده اســت؛ یعنی روند 
هشت ساله دولت نه تنها از تحریم ها نکاست، بلکه آنها 
را دو برابــر کرد. همان زمان در کمیســیون ویژه برجام 
در مجلس نیز بیان کردیم که بسیاری از تحریم ها باقی 
می ماند؛ امروز مردم قضاوت می کنند که تحریم ها رفع 
«شد» یا «نشد»!؟ جلیلی با طرح این نکته که نمی توان 
کشور را معطل تصمیمات طرف مقابل گذاشت، تأکید 
کرد: وقتــی می توانیم تحریم موشــکی را بی اثر کنیم، 
آیا نمی توان مشــکلات مــرغ و... را بی اثــر کرد، عضو 
شورای راهبردی روابط خارجی با بیان اینکه یکی دیگر 
از راه هــای مقابله با تحریم ها نظیــر مذاکره، دورزدن 
آنهاست، خاطرنشــان کرد: «دورزدن تحریم» همچون 
«مذاکره»، مســیر دیگری برای مقابله با تحریم هاست 
که ممکن اســت در آن راه درســت یا غلط طی شود و 

باید جلوی خطای آن را گرفت.

سعید محمد متولد ۱۳۴۷ در تهران است. سال ۱۳۶۶ در ۱۹سالگی 
به عضویت سپاه درآمد. ســال ۱۳۸۸ مدرک دکترای مهندسی عمران 
از دانشگاه تربیت مدرس گرفت. فعالیت محمد در سپاه پاسداران تنها 
به بخش های مدیریتی و اجرائی، در شــرکت های زیرمجموعه قرارگاه 
ســازندگی خاتم الانبیا و دوره کوتاهی نیز در بنیاد تعاون ســپاه خلاصه 
می شــود. او فعالیت های تبلیغاتی انتخاباتی اش را هــم از هم اکنون 
شروع کرده و در جدیدترین اظهارات خود از غنی سازی ۹۳ درصد بعد 
از انتخاب شدنش سخن گفته است؛ از اینکه در مدیریت صاحب سبک 

است و خودش را اصلح می داند.


